
»صلح و سازش مبناي عقلايي و شرعي دارد و در 
مسائلي كه به داور ارائه مي شود، با توجه  به اينكه 
داور را خود افراد انتخاب مي كنند، رضايتمندي 
بيش�تري از نتيجه داوري ها به وج�ود مي آيد. 
مزيت ديگري كه داوري ها دارند، اين است كه 
سرعت رسيدن به نتيجه  در داوري ها، بيشتر از 
دستگاه قضاست و در عين حال، منافع بيشتري 
براي طرفين دعوا دارد.«  اين س�خناني اس�ت 
كه حجت الاسلام والمس�لمين محسني اژه اي، 
تيرم�اه 1400 در مراس�م افتتاحيه »س�ازمان 
داوري هدايت« گفت كه در مركز همايش هاي 
بين المللي صداوس�يما برگزار شد.   در آخرين 
روزه�اي آذرم�اه 1401، با گذش�ت نزديك به 
19ماه از مراس�م افتتاحيه، نخستين »همايش 
تخصصي امامان صلح و سازش كشور« در سالن 
جلسات هتل محبين اهل بيت)ع( برگزار شد.   
اگر مي خواهيد درب�اره اين س�ازمان كه يكي 
از مهم ترين خدمات »مس�جد محله محور« را 
ارائه مي دهد و ب�ه زودي به يك�ي از مهم ترين 
س�ازمان هاي داوري در پرونده هاي خانوادگي 
تبديل خواهد شد، بيش�تر بدانيد، گفت وگوي 
خبرنگار »جوان« را با حجت الاسلام والمسلمين 
ه�ادي الب�رزي، مدير عام�ل س�ازمان داوري 
هداي�ت بخواني�د.  حجت الاس�لام الب�رزي، 
كارشناس ارش�د ج�زا و جرم شناس�ي ب�وده 
و تا س�طح س�ه حوزوي تحصيل كرده اس�ت. 
عمده فعاليت ه�اي وی ع�لاوه  بر ام�ر تبليغ، 
در حوزه حقوقي به ويژه مش�اوره بوده اس�ت. 

 به  عن�وان نخس�تين س�ؤال، اصلًا 
»سازمان داوري هدايت« به چه منظور 

تشكيل شده است؟
سازمان داوري هدايت، يك سازمان مردم نهاد است و 
براساس سند تحول قوه قضائيه در سال99 بنا شد كه 
تحت نظر مركز توسعه، حل اختلاف دعاوي خانواده 
را با محوريت مسجد و با نظارت و مديريت امامان 
محلات برعهده دارد.  همان طوركه اشاره شد، كار 
اصلي »سازمان داوري هدايت« كه هيئت امناي آن 
از تعدادي از حقوقدانان مجلس شوراي اسلامي، قوه 
قضائيه و كارشناسان ارشد علوم اجتماعي تشكيل 
شده است، ايجاد صلح و سازش در پرونده هاي روابط 
خانوادگي است و شعارش هم اين است كه با كاهش 
اختلافات خانوادگي، خانواده اي س��الم تر و شادتر 
به وجود مي آيد و همين »خانواده سالم« است كه 

»جامعه سالم« را مي سازد. 
  س�ازمان  هايي مانند سازمان داوري 
هداي�ت از چ�ه محم�ل قانون�ي اي 

برخوردار هستند؟
 داوري در س��ال هاي اخير در دستور كار دستگاه 
قضايي قرار گرفته و از سياس��ت هاي اين دستگاه 
است و براساس سند تحول سال 99، اين موضوع 
موردتأكيد قرار گرفته و با تأس��يس سازمان هاي 
داوري بازرگان��ي، تعاون، ورزش و خانواده ش��كل 
جدي به خود گرفته اس��ت كه البته مركز داوري 
پزش��كي و اصناف نيز به زودي ش��كل مي گيرد. 
شخصيت س��ازمان داوري خانواده يك شخصيت 
غيردولتي و غيرتجاري اس��ت و صاحب امتياز آن 

بنياد هدايت است. 
سازمان هاي داوري از سال 1400 با ابلاغيه رئيس 
وقت، چهره عملياتي گرفتند. بناست اين سازمان ها 
براي مقابله با مسئله چالش اطاله دادرسي و حجم 
بالاي پرونده ها، فيلتري باشند تا هر دعوايي وارد 
فرآيند رسيدگي قضايي نشود، يعني قبل از هرگونه 
طرح دع��وا و از ابتداي ثبت طرح دعوا در س��امانه 
خدمات قضاي��ي، پرونده به جاي رفتن به س��مت 
دادگستري و بحث تش��ريفات دادرسي، به مراكز 
تخصصي داوري ارجاع مي ش��ود. اي��ن پرونده ها 
در موضوعات مختلف طرح و هر موضوع به مركز 
مخصوص خود ارجاع مي شود. رويكرد مراكز داوري 

حوزه خانواده هم حل و فص��ل دعاوي خانوادگي 
اس��ت. محور حركت نيز مساجد اس��ت و افرادي 
كه ما در اين حوزه به كار مي گيريم، ائمه جمعه و 
جماعات هستند كه طبيعتاً نقش راهبري دارند و 
به اين مسئله آشنايند. در حال حاضر طبق ارزيابي 
اوليه در كشور، حدود 650 تا 700نفر از روحانيون 
به صورت حرفه اي در حوزه هاي قضا و شوراهاي حل 

اختلاف فعاليت مي كنند. 
در بحث پرونده هاي خانوادگي،  شما 
اطلاعاتي داريد ك�ه مهم ترين نقطه 

ضعف و ايجاد مشكل چيست؟
براساس پايش��ي كه در سال گذش��ته به  صورت 
ميداني در كشور داشتيم، اولين آسيبي كه متوجه 
خانواده هاست عدم آشنايي با مهارت هاي ارتباطي 
و عاطفي در زوجين است. اين پايش نشان مي دهد 
ما بايد در بحث ارتقاي دانش مهارتي ورود كنيم، 
بنابراين افرادي را هم ك��ه به  كار مي گيريم بايد به 
اين مسئله مسلط باشند. در كنار آن براي زوجي 
كه با چالش به دادگاه مراجعه كرده اند، قرار است 
در يك فضاي بسيار آرام تر و از حيث رواني مثبت، 
تلاش براي حل مسئله اتفاق بيفتد. ما دادگاه را براي 
خانواده قبيح مي دانيم، زيرا فضاي رواني آنجا به ويژه 

براي بچه ها منفي است. 

در اي�ن مراكز ب�راي پيش�گيري از 
اي�ن چالش ها چ�ه اقدامات�ي انجام 

مي شود؟
مس��ئله بعدي كه جزو محورهاي فعاليت ماست 
و روي آن بيش��تر تمركز خواهيم ك��رد، در حوزه 
پيش��گيري اس��ت، يعني قطع زنجيره ايجاد اين 
آس��يب ها. اگر درمان اتفاق بيفتد، اما از آن طرف 
منشأ دعوا و بحران در جامعه وجود داشته باشد، باز 
هم اتفاق مثبتي رخ نخواهد داد. در اين حوزه، در 
يك سال اخير، كانون هاي تخصصي در تهران و قم 
افرادي از مشاوران خبره، حقوقدانان، جامعه شناسان 
دور هم جمع شده و بسته هاي خوبي براي نوجوانان 
و جوانان از سطح دبيرستان تا بعد از طلاق تدوين 
كرده اند. اين بسته ها به گونه اي طراحي شده اند كه 
مهارت هاي ارتباطي در فرد را پيش و پس از ازدواج 
پوشش مي دهند. اگر خداي نكرده خانواده اي دچار 
چالش ش��د، پيش از طلاق و بعد از ط��لاق را نيز 
دربرمي گيرد؛ بنابراين در حوزه پيشگيري نيازمند 
يك مهندسي دقيق و مديريت حساب شده هستيم 
تا ابعاد مختل��ف خدمات اجتماع��ي به خصوص 
بسته هاي دانش مهارتي خانواده براي جامعه هدف 
به درستي اعمال شود. سعي هم كرده ايم كه اين، 
يك حركت فناورانه از طريق شبكه هاي مجازي و 
بهره گيري از سامانه هاي شبكه هاي اجتماعي باشد 

و بتوانيم به سمت هوش مصنوعي حركت كنيم. 
نقطه ارجاع زوجين به اين مراكز چه 

زماني است؟
زوجين پس از مراجعه به دادگاه، به اين مراكز ارجاع 
مي شوند. جريان به اين صورت است كه آنچه اتفاق 
مي افتد، حل دعاوي خانواده اس��ت و سطح آن را 
مركز داوري خانواده تعيي��ن مي كند و با توجه  به 
ظرفيت اين مراك��ز، پذيرش داريم. ما براس��اس 

ميزان توانمندي اين مراكز و تع��داد پرونده ها كه 
قابليت ارجاع دارند، كار خ��ود را انجام مي دهيم. 
حجم دعاوي در تهران بالاس��ت و همه افرادي كه 
براي حل دعاوي مراجعه مي كنند نمي توانند نقطه 
ارجاع باش��د؛ به عنوان مثال، ظرفي��ت يك مركز 
200پرونده است و ما به همان ميزان پذيرش داريم. 
كار ما شبيه خانه هاي انصافي است كه در گذشته 
داش��تيم، يعني گروهي از مردم بتوانند گرهي از 
مشكلات گروهي ديگر باز كنند، آن هم در مسجد 

كه قلب محله است. 
ائمه جماعات و افراد فعال در اين مراكز 
آيا مهارت هاي علمي روان شناس�ي 
و مش�اوره به صورت جداگانه در اين 

حوزه ديده اند؟
30نفر به صورت آزمايش��ي قرار اس��ت بين سه تا 
شش ماه در كشور در اين مراكز فعاليت كنند كه 
اينها از ميان 650نفر انتخاب شده اند. همه اين افراد، 
مدارج عالي تحصيلي در حوزه حقوق، روانشناسي، 
جامعه شناسي، گرايش هاي مختلف علوم خانواده 
را طي كرده و برخي مراكز مش��اوره دارند و حتي 
بعضي رؤسا و افراد مؤثر شوراي حل اختلاف مراكز و 
شهرهاي استان خود هستند. آنها سطح تجربه بالا و 
دانش آكادميك حرفه اي دارند و اين مسئله، ضريب 
خطا را پايين مي آورد. همچنين اين افراد هم اكنون 
به  صورت فع��ال در حال حل اختلاف هس��تند؛ 
بنابراين ما حساسيت هاي بسيار بالاتر از آنچه به ما 
ابلاغ شده در زمينه توانمندي و دانش دانشگاهی 

متخصصان خود در نظر گرفته ايم. 
مرحله بعد اين اس��ت كه بتوانيم آنها را وارد شبكه 
كنيم. قبل از اينكه وارد ش��بكه ش��وند و خدمات 
بدهند بايد مقدمات آموزش هاي اوليه و آموزش هاي 
تكميلي انجام شود. اين چيزي است كه حدود يك 
س��ال زمان مي برد و بعد از آن گواه��ي پايان دوره 
منوط به قبولي آنان در آزموني است كه هم در دوره 
عمومي و هم در دوره تخصصي از اين افراد گرفته 
مي شود. بعد از اين مرحله، وارد فرآيند صدور پروانه 
مي شوند و مركز و توس��عه حل اختلاف براي اينها 
پروانه داوري خانواده صادر مي كند. برآيند آزمون 
كتبي و مصاحبه ش��فاهي، استعلامات حفاظتي و 
تحقيقات محلي، آموزش در صورت پذيرش و مجدداً 
آموزش حقوقي و بعد صدور پروانه داوري است كه 
اين افراد براي فعاليت در مراك��ز به صورت دائمي 
آماده مي ش��وند. اين فرآيند هم حدود شش ماه تا 
يكسال و گاهي بيشتر زمان مي برد، بنابراين تمام 
اين ملاحظات انجام شده است. مراكز دائمي زماني 
مي توانند فعاليت كنند ك��ه داراي پروانه داوري و 

مجوز نمايندگي سازمان داوري هدايت باشند. 
با توجه  به آنكه اي�ن مركز يك مركز 
مسجدمحور است و سندي داريم به 
نام سند ملي مس�اجد، آيا در تدوين 
سند ملي مساجد سازوكار اين مراكز 

ديده شده است؟
بله. سند ملي مسجد يعني جامعه پردازي و يكي 
از سياس��ت هايي اس��ت كه بنياد هدايت در نظر 
دارد. مس��ئله اصلي ما صرفاً حل اختلاف نيس��ت 
و مي خواهيم حل مس��ئله را هم انجام دهيم. حل 
مسئله هم فقط به عهده امام جماعت نيست، بلكه 
در هر منطقه مساجد، پايگاه هاي بسيج، مشاوران، 
وكلا و حتي معتمدان بازاري و فرهنگي و هر گروهي 
كه به نوعي وجاهتي در محل داشته باشند، بتوانند 
كدخدامنشي و مس��ئله را حل كنند، يعني بسيج 
جامعه محل��ي با راهبري امام مس��جد. با توجه  به 
اينكه اين شبكه در كشور گسترش يافته، ديگر بايد 
جا بيفتد كه اگر چالشي براي كسي پيش آمد، به 
جاي اينكه خود حل مسئله را انجام دهد يا خانواده 
مداخله كنند، به مراكز تخصص��ي داوري خانواده 
مراجعه كند. ما از طريق شبكه رسانه اي و اولويتي 
كه در  اين  باره داريم تا يك س��ال آينده، سياست 
اول ما اين است كه بتوانيم اين مسئله را به صورت 

گسترده در كشور به  عنوان يك فرهنگ عمومي جا 
بيندازيم كه در هر چالش��ي، صرفاً ارجاع به مراكز 
قضايي صورت نگيرد و در محيط هاي آرام تري مانند 
مساجد بتوان به حل اختلاف خانواده ها پرداخت. ما 
بيش از چند هزار روحاني فعال در مساجد داريم كه 
به صورت روزانه حضور دارند و بايد سراغ آنها برويم 
تا با  توجه به ظرفيت هايي كه وجود دارد در مسئله 
حل اختلاف و چالش��ي كه در اين حوزه ها هست، 

كمك دهند. 
كمك نرم افزار ها و س�امانه ها در اين 

حوزه چيست؟
راجع ب��ه نرم افزارها هن��وز به ص��ورت فراگير در 
كشور اتفاقي نيفتاده است. ما مدل هايي از بعضي 
كش��ورهاي ديگر گرفته ايم و هيئت كارشناس��ي 
مش��غول به تحقي��ق در اين باره هس��تند. به نظر 
مي رسد قبل از تابستان سال آينده بتوانيم در كشور 
به  صورت رسمي از سامانه اي بهره برداري كنيم. در 
اين حوزه هم ما يك كلينيك مجازي داريم؛ يعني 
در همه گرايش هاي حوزه خانواده و آسيب هايي كه 
در آن وجود دارد بايد بتوانيم بس��ته هاي تكميلي 
داشته باشيم كه نيازهاي يك جوان از همان دوره 
نوجواني و جواني و بدو آن يعني دبيرستان تا وقتي 
كه به زمان ازدواج و طلاق برسد و آسيب هايي را كه 
بعد از آن متوجه اين مسئله است، تحت پوشش قرار 
دهد.  سامانه ما همان سامانه ملي داوري در حوزه 
داوري خانواده است و مي خواهيم به سمتي برويم 
كه حتي بحث داوري خانواده و بحث سازش��ي و 
مشاوره اي به صورت مجازي انجام شود. سازوكار آن 
پيش بيني شده و پروپوزال آن آماده شده اما به نظر 
تخصصي كارشناسان نياز دارد تا بتوانيم در داوري 

مجازي هم وارد شويم. 
 قرار اس�ت در چند مرك�ز به صورت 

آزمايشی فعاليت انجام شود؟
ما 30مركز را به صورت آزمايشی راه اندازي مي كنيم، 
اما نه الان، بلكه به زودي وارد بحث مصاحبه دريافت 
پروانه داوري مي شويم و بعد از فروردين، اميدواريم 
بتوانيم تأسيس شبكه را داشته باشيم و همزمان 
آقايان بتوانند در اين مراكز فعاليت خود را ش��روع 

كنند. 
از سازماني براي كمك به اين جريان 

كمك گرفته ايد؟
مركز توسعه حل اختلاف و بنياد هدايت به صورت 
مش��ترك در حال  حاضر اي��ن كار را پش��تيباني 
مي كنند. حوزه خانواده برخلاف سازمان هايي كه 
عرض كردم، حوزه اي اس��ت كه حجم پرونده هاي 
آن بسيار بالاست، يعني با اختلاف زيادي در صدر 
پرونده هاست. ما چيزي بين 900هزار تا يك ميليون 
و 200هزار پرونده خانواده در سال داريم. اين حجم 

بالايي است و بايد فكري براي آن كرد. 
البته سازمان هايي مانند بهزيستي، مراكز مشاوره، 
دادگاه هاي خانواده و كانال هاي ديگري كه به صورت 
مجازي در آن ح��وزه فعالي��ت مي كنند هم حل 
اختلاف كرده و تلاش مي كنند كه بتوانند به گونه اي 

بار اين آسيب را كم كنند. 
اين مراك�ز با طرح امين كه از س�وي 
آموزش وپ�رورش فعالي�ت مي كند، 

همسو است؟
ما فعلًا در ابتداي كار هستيم و بايد بتوانيم از ابتدا 
كارها را به صورت زيرساختي انجام دهيم و بعد به 
 تدريج از همان نقاطي كه به  صورت آزمايش��ي يا 
رسمي وارد شده ايم، تعاملات خود را با حوزه هاي 
مختلف برقرار كني��م.  البته اولي��ن حركت ما از 
آموزش وپرورش خواه��د بود. اي��ن فرهنگ بايد 
بين نسلي اتفاق بيفتد و سراغ بچه هايي برويم كه 
به سمت سنين ازدواج مي روند و بايد از همان جا اين 

دست آسيب ها را پيگيري كنيم. 
م�وازي كاري بين س�ازماني چگونه 

مرتفع مي شود؟
اين مسئله موازي كاري نيس��ت. موازي كاري در 
مقابل كارآمدي است، اما در حال حاضر در مراكز 
بهزيس��تي عمدتاً مش��اوره را بعد از طرح دعاوي 
خان��واده برعهده دارن��د و آنچه قرار اس��ت اتفاق 
بيفتد، قبل از طرح دعواست، يعني ما نمي خواهيم 
اصلًا پرونده ايجاد ش��ود و اين قهر كردن با دادگاه 
باش��د و در خانواده ها قهر و دعوا اتفاق نيفتد. پس 
موازي كاري در اين زمينه وجود ن��دارد؛ البته اگر 
موازي كاري به اين معني است كه ما مراكز مشاوره 
زيادي در سطح كشور داريم و در بحث حل اختلاف 
و مشاوره و آسيب هاي خانواده ورود كنند، اين امر 
مبارك است، چون اين قضيه بسيار جدي است و به 

بحران تبديل شده است. 
بايد برويم به سمتي كه با تفاهم نهادهاي فرهنگي 
كه به نوعي متولي مسئله خانواده هستند، تعامل 
كنيم. ما بنا نداريم كه كار حقوقي محض داش��ته 
باشيم. اگر خانواده حالش خوب باشد، حال جامعه 
خوب است. بايد به  س��متي برويم كه اين وحدت 
ارتباط بين زوجين اتفاق بيفتد. درس��ت است كه 
جامعه نقش مس��تقيم در خانواده دارد، اما اگر ما 
بتوانيم بخش تاب آوري در خانواده را تقويت كنيم 
تا حدود زيادي مي توان مطمئ��ن بود كه حداقل 
دعواهاي كوچ��ك اتفاق نيفتند و اي��ن موضوع از 
آمار دعاوي بسيار كم مي كند و اميدواريم بتوانيم 
در يكي، دو سال آينده در اين شبكه با دقت كافي 
و با استفاده از افراد متعهد و دلسوز كارهاي مؤثري 

انجام دهيم. 

 قبل از دادگاه در مسجد آشتي كنيد!
سازمان »داوري هدايت« قرار است چه كند؟ گفت وگوي خبرنگار »جوان« را 

با حجت الاسلام والمسلمين هادي البرزي، مدير عامل سازمان داوري هدايت بخوانيد

 شهردار تهران با بيان اينكه ليس��ت ساختمان هاي ناايمن به زودي 
تحويل شوراي ش��هر مي شود، گفت: ليست س��اختمان هاي ناايمن را 
در اختيار مرجع قضايي قرار داديم، مس��يري كه از طريق دادگاه طي 

مي شود، منجر به صدور احكام خواهد شد. 
 رئيس سازمان بسيج دانش آموزي از اعزام 150 هزار دانش آموز به 

مناطق عملياتي مقدس خبر داد. 
 مدير كل حفاظت محيط زيس��ت اس��تان تهران گفت: بر اس��اس 
شمارش حيات وحش امسال نسبت به سال گذشته، افزايش جمعيت 

حيات وحش را شاهد هستيم. 
 مدير كل امور فرآورده هاي غذايي و آشاميدني سازمان غذا و دارو با 
بيان اينكه در حال حاضر پايش سموم بيش از 40 محصول كشاورزي 
در حال انجام است؛ گفت: اگر ميزان باقيمانده سموم از حد مجاز بيشتر 

شود از ورود آن به بازار جلوگيري مي شود. 
 رئيس س��ازمان غذا و دارو با بيان تلاش مي كني��م دارو براي مردم 
گران نش��ود، از پيش بيني صادرات 200ميليون دلاري دارو در سال 

آينده خبر داد. 
 عضو شوراي ش��هر تهران گفت: در لايحه  بودجه سال 1402 مبلغ 
خريد اتوبوس س��ه كابين از رقم صفر به هزار ميلي��ارد تومان افزايش 

يافت. 
 يك مسئول قضايي گفت: افزايش مصدومان و آمار تلفات تصادفات 
نگران كننده است و آمار تلفات جاده اي در سال جاري حدود 20 درصد 

افزايش داشت. 
 مدير كل آموزش متوس��طه اول وزارت آموزش و پرورش از انتقال 

هدايت تحصيلي از معاونت پرورشي به متوسطه اول خبر داد. 
 مدير كل سازمان هاي مردم نهاد و خيرين سلامت وزارت بهداشت 
گفت: تقريباً خيرين در 30درصد پروژه هاي س��لامت كش��ور حضور 

دارند. 
 رئي��س اولين كنگ��ره پزش��كي مبتني بر س��بك زندگي س��الم، 
بيماري هاي غيرواگير را عامل حدود 70 درصد مرگ و ميرها دانست و با 
اشاره به تأثير سبك زندگي در بروز اين بيماري ها، بر لزوم آگاهي بخشي 

و آموزش جامعه در اين زمينه تأكيد كرد. 
 معاون پرورشي و فرهنگي گفت: اداره مدرسه توسط دانش آموزان در 

روز 10 اسفند، يك فعاليت شاخص در هفته تربيت اسلامي است. 

25 هزار »ون« جايگزين اتوبوس هاي
كم مسافر خواهد شد

دولت س�يزدهم تم�ام وظايف�ش را در قب�ال ش�هرداري انجام 
داده است. 

عليرضا زاكاني، شهردار تهران گفت: تاكنون دولت تمامي وظايفش در 
قبال شهرداري را انجام داده است، كاري كه در دولت هاي قبل خبري 

از آن نبود. 
زاكاني گف��ت: جايگزيني ون به جاي اتوبوس هاي كم مس��افر براي ما 
بسيار به صرفه است؛ چراكه قيمت هر ون 800 ميليون تومان است و 
14 صندلي دارد كه ما به ازاي هر قيمت صندلي ون يك سوم اتوبوس 
مي شود. بنابراين براي ما به صرفه است كه در برخي از خطوط اتوبوس 

كه مسافر كمتري دارد ون را جايگزين اتوبوس كنيم. 
عليرضا زاكاني افزود:66 درصد از خطوط اتوبوسراني تنها 30 درصد از 

مسافرين را جابه جا مي كند كه اين رقم قابل توجه است. 
شهردار تهران گفت: ون هايي كه قرار است وارد ناوگان حمل و نقل شوند، 
ال پي جي سوز و سي ان جي سوز هستند و به كاهش آلاينده هاي شهر 

تهران كمك مي كند. 

گفتوگو

حسین سروقامت

دست هاي پنهان 
در مسموميت سريالي دختران

معاون وزير بهداشت: افرادي دوست داشتند كه تمامي 
مدارس، به خصوص مدارس دخترانه تعطيل شوند

معماي مس�موميت هاي س�ريالي دانش آموزان قمي با اظهار نظر 
اخير معاون وزير بهداش�ت بيش از پيش به ژانر وحش�ت نزديك 
شد! مسموميتي كه بيش�تر دامنگير دختران و مدارس دخترانه 
شده است. حالا به گفته معاون تحقيقات و فناوري وزير بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي كشور افرادي دوس�ت داشتند كه تمام 
مدارس، به خصوص مدارس دخترانه تعطيل شوند! طبق توضيحات 
آقاي مع�اون، مس�موميت دانش آم�وزان مدارس قمي ناش�ي از 
تركيبات شيميايي در دسترس بوده است. نكته مثبت ماجرا اينكه، 
اين مس�موميت ها عفوني و قابل انتقال به ديگران نيس�ت. البته 
ماجراي مسموميت دانش آموزان مدارس دخترانه فقط در قم باقي 
نماند و به اردبيل، تهران و بروجرد هم تسري يافت. حالا هم اظهارات 
معاون وزير بهداشت نه فقط اين معما را حل نكرده است، بلكه ابعاد 
پيچيده تري به ماجرا مي دهد. در اين ميان بايد به دنبال شخص يا 
اشخاصي بود كه به شكل تعمدي به دنبال تعطيلي مدارس دخترانه 
هس�تند و خاصيت مواد ش�يميايي در دس�ترس را خوب بلدند!
نهم آذر سال جاري نخستين مورد مس��موميت 18 دانش آموز دختر 
در قم رسانه اي شد. ماجرا وقتي پيچيده تر ش��د كه دوباره در 22 آذر 
در همين مدرس��ه اين اتفاق تكرار ش��د و اين بار 51 نف��ر ديگر دچار 
مسموميت شدند. ماجراي مس��موميت دانش آموزان به همين چند 
مدرس��ه ختم نش��د و هش��تم بهمن 15 دانش آموز، دهم بهمن 17 
دانش آموز و يك معلم در مدرسه دخترانه فاطميه قم و 12 بهمن نيز 
هفت دانش آموز و يك معلم دچار مسموميت شدند. با وجود اينكه اغلب 
اين مسموميت ها در مدارس دخترانه رخ داد، اما 25 بهمن سال جاري و 
انتشار خبر مسموميت در مدرسه راهنمايي دو شيفته پسرانه قم نشان 

داد قربانيان اين ماجرا فقط دانش آموزان دختر نيستند. 
   ورود دادستاني به ماجرا

همزمان با وق��وع حوادث مختلف مس��موميت دانش آم��وزان در قم، 
دادستاني اين استان با همكاري ديگر دستگاه هاي متولي با محوريت 
بررسي ابعاد و دلايل بروز اين حادثه و راهكارهاي پيشگيري از اين گونه 
حوادث به اين قضيه ورود كرد. پس از اين اتفاقات، مجيد محبي، معاون 
درمان دانشگاه علوم پزشكي قم، وضعيت جسمي 61 دانش آموز را كه 
در مدارس استان دچار مصدوميت شدند، مساعد توصيف كرد. طبق 
توضيحات وي نمونه هاي آزمايش��گاهي براي تشخيص علت حادثه از 
دانش آموزان تهيه ش��د و يافته هاي اوليه از ح��وادث قبلي وجود گاز 
منو كس��يدكربن را در تعدادي مدارس تأييد مي كند و بررسي ها براي 

شناسايي علت هاي احتمالي ديگر نيز ادامه دارد. 
   نظر وزراي بهداشت و آموزش و پرورش 

يوسف نوري، وزير آموزش و پرورش در واكنشي درباره مسموميت هاي 
سريالي گفت: »در ماجراي مسموميت دانش آموزان قم، شاهد شايعات 
هستيم، در حالي كه مشكلي وجود ندارد و دانش آموزان مي توانند به 
مدارس بروند.«اين ماجرا وزير بهداش��ت را راهي قم كرد تا از نزديك 
بررسي ميداني داشته باشد. بهرام عين اللهي، وزير بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكي نيز در سفر به قم و عيادت از برخي از اين دانش آموزان 
گفت: »جمع بندي وزارت بهداش��ت اين اس��ت كه عامل مسموميت 
دانش آموزان قمي ميكروبي نيس��ت. بر اس��اس جمع بن��دي وزارت 
بهداشت، مس��موميت بس��يار خفيف و هيچ گونه عارضه اي را از زمان 
شروع مسموميت تا امروز ايجاد نكرده است.« در عين حال كميته علمي 
ويژه اي با دستور وزير بهداشت براي بررس��ي مستمر علت و وضعيت 

مسموميت تعدادي از دانش آموزان در قم تشكيل شد. 
  مأموريت ويژه دادستان كل براي پيگيري

ماجراي مسموميت هاي سريالي پاي دادستان را هم به موضوع باز كرد. 
حجت الاسلام والمسلمين محمد جعفر منتظري دادستان كل كشور نيز 
در پي وقوع چندين مورد مسموميت در مدارس قم و نگراني هاي به وجود 
آمده در اين زمينه، به دادستان عمومي و انقلاب مركز استان قم مأموريت 
داد تا به پيگيري ويژه و برخورد قاطع با مقصران احتمالي ورود كند. با 
تمام اينها، احمد اميرآبادي فراهاني، نماينده مردم قم در مجلس شوراي 
اسلامي روز چهارشنبه سوم اسفند ماه با تأكيد بر اينكه »درباره مسئله 
مسموميت دانش آموزان مدارس قم هنوز هيچ پاسخ قانع كننده اي به 
نمايندگان قم داده نشده است  «، خواستار اعزام هيئتي از مجلس به قم 

براي پيگيري موضوع مسموميت دانش آموزان در مدارس قم شد. 
 تسري معماي مسموميت هاي سريالي به ديگر شهرها

سريال مس��موميت دانش آموزان مدارس اما به قم محدود نماند. روز 
19آذر ماه بود كه وقوع حادثه ب��راي 18 دانش آموز اهل وردنجان در 
اردو براثر مس��موميت با گاز منوكسيد كربن رسانه اي ش��د تا بر ابهام 
سريال مسموميت دانش آموزان بيفزايد. استان هاي قم و چهار محال و 
بختياري، خبر از مسموميت حدود 30 نفر از دانش آموزان تهران هم در 
رسانه ها منتشر شد كه در نهايت استفاده از اسپري حشره كش را دليل 
اين موضوع عنوان كردند. پس از تهران هم نوبت بروجرد بود تا سريال 
مس��موميت دختران دانش آموز در آن ادامه يابد ب��ه گونه اي كه روز 
اسفند ماه 19 دانش آموز و روز چهارم اسفند ماه 51 دانش آموز ديگر   3
دچار مسموميتي با گاز مونوكسيدكربن شدند. به گفته مهدي غيبي، 
رئيس اورژانس پيش بيمارستاني لرستان براساس نظر اوليه كارشناسان 
آتش نشاني، نشت گاز منوكسيدكربن متصاعد شده از دودكش سالن 

ورزشي مجاور مدرسه بوده است. 
   مسموميت در بروجرد ربطي به قم ندارد

پدرام پاك آيين، س��خنگوي وزارت بهداش��ت هم با تأكي��د بر اينكه 
مسموميت دانش آموزان در بروجرد با موضوع مسموميت دانش آموزان 
قمي مرتبط نيس��ت، درباره حوادث ش��هر بروج��رد اينگونه توضيح 
داد: » مس��موميت با گاز منوكس��يدكربن بر اثر استنش��اق دود اتفاق 
مي افتد. گويا در مجاورت مدرس��ه اي كه برخ��ي دانش آموزان آن در 
بروجرد مس��موم شده اند، دس��تگاهي با س��وخت ديزل كار مي كرده 
و دود ناش��ي از آن مس��موميت تعدادي از دانش آم��وزان را به دنبال 

داشته است .«
 مسموميت عمدي !

ح��الا در آخرين اظهار نظر درب��اره اين حادثه، يون��س پناهي، معاون 
تحقيقات و فناوري وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي با تأكيد بر 
تعمدي بودن اين حادثه اينگونه توضيح داده است: » پس از مسموميت 
چندين باره دانش آموزان در مدارس قم، مشخص شد افرادي دوست 

داشتند تمامي مدارس، به خصوص مدارس دخترانه تعطيل شوند.«
به گفته وي مس��موميت دانش آموزان مدارس قمي ناشي از تركيبات 
ش��يميايي در دس��ترس بود، از اين رو عفوني و قابل انتقال به ديگران 
نيست. پناهي كه عضو اصلي كميته علمي تخصصي بررسي اين ماجرا 
نيز بوده، درباره روند بررسي اين پرونده گفته است: » اين موضوع با تأكيد 
ويژه وزير بهداشت، مورد تحقيق و بررس��ي قرار گرفته است و تاكنون 
مشخص شده، تركيبات مواد شيميايي، جنگي نيست و هيچ نشانه اي از 
مسري بودن ندارد.«به گفته معاون تحقيقات و فناوري وزير بهداشت، 
دانش آموزان مسموم شده نياز به درمان تهاجمي ندارند و درصد زيادي 
از عوامل شيميايي دخيل در اين مسموميت پيشگيرانه است. پناهي در 
نهايت توصيه كرده حفظ آرامش افراد مسموم در اولويت است. حالا ما 
هم به اميد آنكه اين سريال به قسمت آخرش رسيده باشد و مسئولان 
امر براي افكار عمومي توضيحي قانع كننده داشته باشند، سعي مي كنيم 

آرامش مان را حفظ كنيم. 

»ابن  هيثم حاضر نشد كوركورانه از بطلميوس تبعيت كند. رازي 
نيز با وجود نوآوري و كش�فيات تازه، نس�نجيده از جالينوس 

پيروي نكرد!« 
دكتر مهدي گلشني، فيلسوف علم، به ش�عار »ما مي توانيم« 
اشاره كرده، مي گويد اگر حاكمان و مديران به اين خودباوري 

نرسند، تحولي روي نخواهد داد!
- مرحوم مدرس اين نقص را تشخيص داد، اما متأسفانه چنين 

تفكري نه در آن دوران، نه اكنون تفكر غالب نشد. 
دكتر گلش�ني فرهنگ اس�لامي را فرهنگ عزت مي داند. به 
جبران عقب  ماندگي  ها در دهه هاي بعدي اميدوار اس�ت و باور 
دارد كه ما تا وقتي غرب را منج�ي خود بدانيم، عزيز نخواهيم 

شد. 
- ژاپن نيمه اول قرن نوزده�م را با ژاپن نيمه دوم قرن نوزدهم 
مقايسه كنيد. حكومت ميجي در ژاپن عزم ملي را بر تغيير وضع 

موجود قرار داد و موفق هم شد!
آيا اين اراده در ما هست؟ دكتر مي گويد نيست!
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  شهروند – اهواز: مسابقات كشوري قرآن به همت سازمان 
اوقاف و امور خيريه در اهواز برگزار ش��د. رئي��س مركز قرآني 
كشور در اين مسابقات وعده داد كه به تعداد محدودي از جمله 
حاضران كمك هزينه سفر به مش��هد مقدس پرداخت خواهد 
شد، اما تاكنون به وعده خود عمل نكرده اند. از ايشان و رياست 
سازمان اوقاف تقاضا مي كنم نسبت به قولي كه به حاضران در 

سالن مسابقات د اده اند، عمل كنند. 
  شهروند – تهران: مدتي است خبر مسموميت دانش  آموزان 
به صورت روزانه از رسانه ها به گوش مي رس��د،  نكته اي كه در 
اين موارد به چشم مي خورد، بيشترين مسموميت ها نسبت به 
دانش آموزان دختر بوده است، در اين ميان هيچ  ارگاني جواب 
قانع كننده اي به مردم نمي دهد، مس��ئولان آموزش و پرورش 
هم اقدام عاجلي نسبت به رفع موضوع نمي كنند تا دغدغه هاي 
مردم رفع شود. از مس��ئولان امنيتي استان هاي درگير در اين 
موارد تقاضا مي كنم نسبت به روشنگري اين موضوع و زواياي 
پنهان آن براي مردم صحب��ت و همچنين با برنامه ريزي دقيق 

اين مشكل را حل كنند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
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يا تلفن: ۸۸49۸44۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

زهرا چیذري


